
طعم شعر و آموزش
نشست شعر ارغوان يك ساله شد

گاهی پیش می آید که چشمم به بیت یا ابیاتی می افتد که با خودم آرزو می کنم کاش 
هنری داشتم و شــعر می گفتم. نه برای شهرت و دیده شدن بلکه برای اینکه شعر، 
نوای درونی انســان اســت و به خوبی می تواند حکایت درون آدمیت باشد، این 
حس زمانی که به یک آهنگ یا نوای موسیقی هم گوش می دهم تکرار می شود ...
۶

بازیگر سریال محرمانه  در گفت وگو با شهرآرا محله

باید از شاهنامه
 فیلم ساخت

۷

سرپرست شهردارى منطقه مطرح كرد

چندی پیش و در یادداشتی در شــهرآرامحله به موضوع  انبوه سازی   ها در قسمتی 
از منطقه ۱۱ اشاره داشتیم و چندی قبل تر در همین صفحه به لازمه توسعه متوازن 
شــهری پرداختیم با این محتوا که باید همه ابعاد شهر با یکدیگر پیشرفت کنند نه 

اینکه ساخت وساز مرزی از شهر را رد کند...

ضرورت شناسايى ظرفيت ها و 
معضلات محلات

چرايى كمبود امكانات در محدوده آموزگار

۳

ساخت وسازهاى  بى حساب و كتاب

به گفته بسیاری از کارشناسان، بسیاری از مشکلات شهری ریشه در ندانستن مردم 
دارد. ندانستنی که مانع از عمل به بسیاری از وظایف ما در قبال شهری می شود و 
هزینه های بسیاری را روی دست مدیریت شهری و بعضا شهروندان می گذارد...
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محلات منطقــه مــا :  زيباشــهر، آزادشــهر
شــهيد رضــوى، ســيدرضى،  فرهنگ،  دانشــجو

 تربيت، شريف و فارغ التحصيلان
  8 صفحه
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محــلات منطقــه مــا :زيباشــهر، آزادشــهر
شــهيد رضــوى، ســيدرضى،  فرهنگ،  دانشــجو

 تربيت، شريف و فارغ التحصيلان

دریافتی

نمايش توانمندى هاى معلولان
و  هنری  آثار  نمایشگاه 
معلولان  دست ساز  صنایع 
بوستان  در  توانیابان  و 
گزارش  شد.به  برگزار  ملت 
هفته ای  در  شهرآرامحله، 
ملت  بوستان  گذشت  که 
هنر  که  بود  توانیابانی  میزبان 
نمایش  به  شهروندان  برای  را  خود  توانمندی های  و 
شورای  مصوبه  طبق  که  نمایشگاه  گذاشتند.این 

یباشهر اجرا شد به مدت ۴ روز این  اجتماعی محله ز
پاتوق که  تا در یک  ایجاد کرد  برای معلولان  را  فرصت 
خاص آن ها تدارک دیده شده بود هم با فروش کالاهای 
مشکلات  درباره  اینکه  هم  و  شوند  توانمند  خود 
اشتراک  به  را  خود  راه حل های  و  کنند  گفت وگو  خود 
به همت اعضای  نمایشگاه که  این  بگذارند.در اجرای 
یت  مدیر شد،  برگزار  یباشهر  ز محله  اجتماعی  شورای 
ملت  بوستان  مجموعه  و  مشهد  شهرستان  بهزیستی 

همکاری داشتند.

هنــر از آن دســت 
عناصــری اســت 
کــه ســبب زیبایی 
فضاهای شــهری و 
در مجمــوع زیباتر 
گــی  ند ز ن  شــد
می شــود، هنر هم 
انــواع مختلفی دارد که یکی از آن ها عکاســی 
اســت. عکاســی را باید در واقع هنر ثبت و به 
یر کشــیدن لحظــات و خاطــرات تلخ و  تصو
شــیرین دانســت. هنری که باید قدر دانست و 
به آن فرصت بیشــتری بــرای خودنمایی و دیده 

شدن داد.
در سال های اخیر همواره شاهد این بوده ایم که 
نگارخانه های مختلف به برگزاری نمایشــگاه 
عکس در نقاط مختلف شــهر اقــدام می کنند. 
یکی از این نگارخانه ها، نگارخانه جهان اسلام 
اســت که در مجتمــع فرهنگی امــام رضا (ع) 
در پارک ملت واقع شده اســت و در زمان های 
مختلف در طول ســال میزبان هنرمندانی است 
که هنر عکاســی خــود را برای شــهروندان به 

نمایش می گذارند.
در این هفته هم ســری به نگارخانه جهان اسلام 
زدیم تا گزارشــی از یکی از نمایشگاه های عکس 

دایر در مجتمع فرهنگی امام رضا (ع) تهیه کنیم.
زمانی که وارد نمایشــگاه شــدم بــا تابلوهای 
مختلفــی روبه رو شــدم که قاب هــای زیبایی 
از جاهــای مختلف کشــورمان و حتــی فراتر 
از مرزهای ایــران به ثبت رســانده بود، برخی 
یر به قدری تأثیرگذار بــود که کمی مردد  تصاو
شــدم تا از کجا شــروع کنم. پس از نگاهی به 
اطراف وارد یکی از دالان های نمایشگاه شدم و 
تصاویر را که مشــخصا با احساس و تمرکز بالا 
گرفته شده بود به تماشا نشستم. مسیر را که طی 
کردم متوجه شدم که کیفیت چاپی عکس ها در 
طول مســیر در حال تغییر اســت و متوجه شدم 
که عکس ها از دوره های مختلف و در سال های 
مختلف تهیه شــده است که ســعی دارد روند 
تغییر کیفیت عکس ها را به مخاطب نشان دهد.
یر زنی در شرایط سخت زندگی در سیستان  تصو
و بلوچســتان انگار که محدودیت ها و کمبود ها 
در ایــن نقطه از کشــور را فریاد مــی زد. مردی 
با لباس زیبــای بلوچــی و مظلومیت نگاهش 
که ســختی ها در گوشــه جنوب شــرقی کشور 
یر ثبت شــده از  را  حکایــت  می کــرد. تصاو
ســاختمان هایی مرتب و شــیک در ابوظبی که 
روایت پیشــرفت ســریع در کشــور همسایه 
غربی مــان بود و میزی پر شــده از دوربین های 

قدیمی و جدید که نمایانگر توسعه دوربین ها و 
فناوری عکاسی در سال اخیر بود.

مرجان تقی پور، مسئول اجرایی این نمایشگاه، 
بود که در ادامه مســیر نمایشــگاه بــا وی وارد 
گفت وگو شدم. تقی پور که خودش هم عکاسی 
می کند و به این هنر واقف است درباره برگزاری 
این نمایشــگاه بیان کرد: من دوره های عکاسی 
را در انجمن عکاســان مشهد و تحت نظر استاد 
زابل عباســی گذراندم کــه در این نمایشــگاه 
هــم بســیاری از تصاویری که خودم و اســتاد 
زابل عباسی به ثبت رسانده ایم به نمایش درآمده 
اســت. عکس های این نمایشگاه از سال ۷۸ تا 

امسال به ثبت رسیده است.
این عــکاس و هنرمند منطقــه در ادامه درباره 
عکس هایــی که در این نمایشــگاه بــه نمایش 
درآمده است، گفت: نمایشگاه عکسی که دایر 
کردیــم در واقع یک نمایشــگاه مردم شناســی 
یــر تهیــه شــده  اســت، چــرا کــه در تصاو
مســتند نگاری کردیــم و ســوژه ها را از میــان 
ســنت های مختلف و از روســتاها و شهرهای 
یری هم که در  مختلف انتخاب کردیــم، تصاو
نمایشــگاه در معرض دید مخاطبان درآمده از 
روستای نزدیک مشهد، چابهار، زاهدان و حتی 
خارج از کشور از هندوستان و امارات تهیه شده 

عــی  جتما ا ی  را شــو
محلات از حدود ۷سال 
قبل بــا هــدف همیاری 
بیشتر شهروندان در اداره 
امــور شــهر و بهره گیری 
بیشــتر از ظرفیت هــای 
شهری از سوی شهرداری 
مشــهد در بیش از ۱۵۰ محله شــهر مشــهد آغاز به 
کار کرد. این روند با نقاط ضعــف و قوت متفاوت تا 
انتهای ســال ۹۷ طی مســیر کرد. ابتدای امسال بود 
که طبق مصوبه شورای اســلامی شهر مشهد و ابلاغ 
به شــهرداری مشــهد تصمیم بر این شــد تا شورای 
اجتماعی محــلات در مجامع داوطلبی مختلف و با 

رأی شهروندان انتخاب شود و شکل بگیرد.
همین یک ماه قبل هم بود که آخرین انتخابات مجامع 
داوطلبی در منطقه ۱۱ برگزار شد تا ۹محله منطقه ۱۱، 
اعضای خود را بشناسند و یک کار محلی و داوطلبانه 
را با هــدف پیگیری مشــکلات محلــه و همچنین 

ایده پردازی شهری در ابعاد محله پیش ببرند.
اما آنچه هم در شکل قبلی شورای اجتماعی محله و هم 
در شکل فعلی آن مغفول مانده است، بهره گیری از ۲ 
ویژگی هم زمان شورای محله است. ابتدا ایده پردازی 
و بهره گیری از ظرفیت ها و در مرحله دوم مطالبه گری 

از مسئولان در حوزه مسائل مختلف شهری.
شــورای اجتماعی محله و اعضــای آن باید در گذر 
زمان به نهاد و افرادی تبدیل شوند که به بهترین شکل 
ظرفیت ها و محدودیت های محله را بدانند و در همین 
مسیر بتوانند برای حل بســیاری از مشکلات منطقه 

اقدام کنند.
آنچه در گذر چند ماه شــروع به کار شورای اجتماعی 
محلات در سال ۹۸ ســپری شده است، حاکی از آن 
اســت که شــورای اجتماعی محلات در محله های 
مختلف این دو مــورد را از یکدیگر تفکیک کرده یا در 
پیشبرد هم زمان در هر دو مورد موفق نبوده است. برخی 
محلات تمرکز خود را بــر بهره گیری از ظرفیت های 
محله قرار داده اند و برخی دیگر مطالبه گری را در نوک 
پیکان اهداف خود می بیننــد. در این بین نکته ای که 
وجود دارد این است که ظرفیت های محلی و پیگیری 
مشــکلات از طریق مطالبه گری زمانی نتیجه پایدار 
و خروجی مثبت خواهد داشــت که هر دو مورد را با 

هم پیش برد.
اما آنچه باید در ادامه به آن اشاره کرد این است که یک 
شــهر در چه ابعادی و با نظارت و اجرای چه نهاد ها 
و ســازمان هایی پیش می رود؟ آیا این فقط مجموعه 
شهرداری است که باید در برابر مسائل مختلف شهر 
پاسخ گو باشد؟ و آیا شهری که در آن زندگی می کنیم 
فقط با مشــکلات عمرانی روبه رو است؟ پاسخ این 
ســؤالات به نظر مشخص اســت، یک کلان شهر 
همانند مشهد فقط از سوی شهرداری اداره نمی شود، 
نظم و امنیت شهر را ســازمانی دیگر تأمین می کند، 
انرژی شهر را ســازمانی دیگر مهیا می کند و ... اما 
تفکر اشــتباهی که در شــورای اجتماعی محلات 
شــکل گرفته، این اســت که همواره مطالبه گری از 
سازمان شهرداری انجام می شود، در حالی که باید 
توجه داشت زمانی که چنین ظرفیت قانونی در قالب 
جمع و شــورای محله شــکل گرفته است می تواند 
مطالبه گری از دیگر نهادهای خدمات رسانی شهری 

را نیز پیگیری و انجام دهد.
در پایان باید اشاره کرد که شــورای اجتماعی محله 
نهادی است که باید برای خود رسالت شهری تعریف 
کند و این رســالت شــهری رقم زدن شرایطی است 
تا شــکل زندگی در محله به صــورت مطلوب تری 

انجام شود.  

شوراى محله و رسالت شهرى 

عکس ها، 
سوژه ها 
و مقصد 
به گونه ای 
انتخاب شدند 
که به تصویر 
کشیدن آن 
پیام مشخص و 
واضحی داشته 
باشد

هنرنمایی هنرستانی ها

به قلم دوربین

حرف  اول

محسن زکریا

لیلا مودودی
خبرنگار شهر آرا محله

گزارشى از نمايشگاه عكس نگارخانه بوستان ملت

توسعه عكاسى و ثبت مردم شناسى

سید مصطفی بهشتی
دبیر شهر آرا محله
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بــه گفتــه بســیاری از 
کارشناســان، بسیاری 
از مشــکلات شــهری 
ریشــه در ندانستن مردم 
دارد. ندانستنی که مانع 
از عمــل به بســیاری از 
وظایف ما در قبال شــهر 
می شود و هزینه های بسیاری را روی دست مدیریت 
شــهری و بعضا شــهروندان می گذارد و به نظر راه 
برون رفت از این مشکل در فرهنگ سازی و آموزش 

نهفته است.
شکل گیری شورای اجتماعی محلات در قالبی جدید 
که از ابتدای امسال در محلات شهر مشهد اتفاق افتاده 
است در نظر دارد تا موضوع آموزش را به شکلی درست 
پیش ببرد. در همین راستا اولین جلسه شورای راهبری 
محلات منطقه ۱۱ با حضور رئیس یا نمایندگان شورای 
اجتماعی محلات نه گانه منطقه، مریم عرب احمدی 
سرپرســت شــهرداری و آرش رمضانــی رئیس اداره 

اجتماعی و فرهنگی شهرداری منطقه برگزار شد.
در ابتدای جلسه پارســا پازوکی، کارشناس فرهنگی و 
اجتماعی شهرداری منطقه، درباره برگزاری این جلسه 
بیان کرد: طبق بندی که در اساسنامه شورای اجتماعی 
محلات در ســال ۹۸ گنجانده شده اســت، شورای 
راهبری محلات منطقــه برای راهبــری و هماهنگی 
شوراهای اجتماعی محلات منطقه ماهانه و به ریاست 
شــهردار منطقه و دبیری رئیــس اداره فرهنگی منطقه 
برگزار می شود که ما پس از اینکه تمامی محلات منطقه 

اعضای خود را شــناختند اولین جلسه شورای راهبری 
محلات منطقه را برگزار کردیم.

در ادامه جلســه آرش رمضانی، رئیس اداره فرهنگی و 
اجتماعی شــهرداری منطقه، ضمن تشکر از حضور 
رؤســا و نمایندگان شورای اجتماعی محلات، دستور 
جلسه را با عنوان ارائه گزارش کاری از عملکرد شورای 
محــلات بیان کــرد و از نمایندگان شــورای محلات 
خواســت تا ضمن معرفی خود گزارشــی از آنچه در 

محلات آن ها گذشته است، ارائه کنند.
معرفی نمایندگان شــورای محلات و ارائه گزارش کار 
بخش بعدی برنامه بود. اجــرای طرح های کارآفرینی 
و پیگیری برای اســتفاده از ظرفیت های محله از سوی 
شورای محله شــهید رضوی، تشکیل کارگروه آموزش 
شهروندی و کارگروه کارآفرینی از طرف شورای محله 
دانش آموز، استفاده از کیســه پارچه ای به جای کیسه 
پلاستیکی و راه اندازی اتوبوس علمی از طرف شورای 
محله ســیدرضی، برگزاری نمایشــگاه ویژه توانیابان 
همایش  تربیتی از سوی شورای محله زیباشهر، برنامه 
کودک و نشاط در مدرســه صدف و استقبال از مهر در 
شــورای محله تربیت از مهم ترین برنامه هایی بود که 
از سوی شورای اجتماعی محلات منطقه در ماه  اخیر 
اجرایی شد و نمایندگان هر شورا به تشریح آن پرداختند.
در ادامه جلسه محمدرضا رنجبر گلستانی، کارشناس 
اجتماعی و فرهنگی شــهرداری منطقه گفت: تا قبل از 
اینکه آیین نامه جدید شورای اجتماعی محلات اجرایی 
شود حضور اعضا در شورای محلات انتصابی بود. در 
آیین نامه جدید که حدود ۹ ماه اســت اجرایی شده، در 

منطقه ۱۱ در گام اول یک محله، در گام دوم ۳محله و در 
گام سوم ۵ محله انتخابات آن برگزار  و اعضا مشخص 
شدند. با توجه به اینکه ۵سال است در شورای اجتماعی 
محلات منطقــه فعالیت دارم مطمئن هســتم که این 
دوره از شــورای اجتماعی محلات دوره بسیار خوب 
و کارآمــدی خواهد بود، چرا که افراد ارزشــمندی در 
شورای محلات حاضر هســتند و به جرئت می گویم 
که در شورای اجتماعی محلات منطقه از تمامی نقاط 
منطقه اعضایی را داریم که این می تواند برای محلات 

یک اتفاق مثبت باشد.
در بخش پایانی برنامه مریم عرب احمدی، سرپرست 
شهرداری منطقه، ضمن اشاره به روحیه بالای اعضای 
محلات برای یک کار داوطلبانه بیان کرد: باعث افتخار 
بنده است که در جمع افرادی حاضر هستم که با سطح 
ســواد و روحیه بالا برای کار داوطلبانه حاضر شده اند 
و در خور ستایش اســت که با وجود مشغله و درگیری 
که دارید محله و مشکلات آن برای شما اهمیت دارد. 
جالب اســت افرادی از تخصص های مختلف در این 

جمع حاضر شده اند.
وی افزود: اعضای شــورای اجتماعی محلات بازوان 
مدیریت شهری در شهر هستند و می توانند ظرفیت ها 
و کمبودهایی را شناســایی کنند که از چشم مسئولان 
شــهری دور مانده اســت. درخواســت دارم اعضای 
محــلات معضــلات و ظرفیت های محلــه خود را 
شناسایی و به مسئولان منطقه ای ارائه کنند تا در پیشبرد 
برنامه ها برای بهبود شــرایط زندگی در محله با سرعت 

بیشتری پیش رویم. 

است که در واقع سبک زندگی مردم در این مناطق را نشان 
می دهد. مسئول اجرایی این نمایشــگاه افزود: ما قصد 
یر بکشیم  داشتیم تا در این نمایشگاه آن چیزی را به تصو
که در این ســال ها برای خود عکاسی رقم خورده است و 
این ۴ قسمت نمایشگاه روایتی بود از آنچه که بر عکاسی 

در این سال ها گذشته است.
تقی پــور در بخــش پایانی هــم دربــاره مکان هایی که 
عکس های آن ها بــه نمایش درآمده اســت، گفت: در 
چنین نمایشگاه هایی و گرفتن عکس آن باید جایی و قابی 
انتخاب شود که حرف بیشــتری برای گفتن داشته باشد 
و بــه همین دلیل عکس ها، ســوژه ها و مقصد به گونه ای 
یر کشــیدن آن پیام مشخص و  انتخاب شدند که به تصو

واضحی داشته باشد.
نمایشگاه عکس مردم شناســی و در واقع فرهنگ شناسی 
 CONTACT SHEET نگارخانه بوستان ملت با موضوع
بود و بیانگر تکنیــک در چاپ عکس آنالوگ اســت. این 
نمایشــگاه در ۴بخش تدارک دیده شــده بود. بخش اول 
عکس های آنالوگ بود، در ادامه مسیر عکس های دیجیتال 
برای شهروندان به نمایش درآمده بود، در بخش دیگری  با 
نقاشی و عکس روبه رو شــدم و در  بخش پایانی مسیر هم 
نمایشگری تصاویر با استفاده از پرده دیتا انجام می شد، در 
واقع شیوه طراحی و چیدمان عکس ها به این شکل انتخاب 
شده بود که توســعه در حوزه عکسی در سال های اخیر را به 

مخاطب برساند.

سید مصطفی بهشتی

مسئولان آموزش و پرورش ناحیه۶ ضمن حضور در هنرستان شهید کاظمیان از 
کارگاه های هنرآموزان و هنرجویان بازدید کردند.به گزارش شهرآرا محله، در ادامه 
بازدید مسئولان آموزش و پرورش ناحیه۶ از مدارس منطقه، جوانشیری مدیر و دیگر 
مسئولان آموزش و پرورش ناحیه۶ شهرستان مشهد از هنرستان شهید کاظمیان بازدید 

کردند.در این بازدید مسئولان در جریان فعالیت ها و توانمندی های هنرآموزان و 
هنرجویان قرار گرفتند.در ادامه این بازدید مسئولان ناحیه در جمع هنرجویان و معلمان 
حاضر شدند و به سؤالات دانش آموزان در حوزه های تحصیلی و معلمان  درباره بیمه 

تکمیلی و رتبه بندی معلمان پاسخ دادند.

سرپرست شهردارى منطقه مطرح كرد

ضرورت شناسايى ظرفيت ها و معضلات محلات
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محــلات منطقــه مــا :زيباشــهر، آزادشــهر
شــهيد رضــوى، ســيدرضى،  فرهنگ،  دانشــجو

 تربيت، شريف و فارغ التحصيلان

زندگـى  دوران  بحرانى تريـن  نوجوانـى 
هـر فـردى اسـت. دورانى كـه در آن فرد 
از عالـم كودكـى جـدا مى شـود و بايـد 
آمادگى هـاى لازم بـراى ورود بـه عرصـه 
واقـع  در  كنـد.  كسـب  را  بزرگ سـالى 
نـه كـودك اسـت و نه يـك بزرگ سـال. 
و  سـريع  تغييـرات  و  مى كنـد  طـى  را  گـذار  مرحلـه  او 
پيچيـده اى در جسـم ، اخلاق و افـكارش به وجـود مى آيد. 
هميـن تغييـرات اسـت كـه از نوجـوان يـك شـخصيت پر 
تلاطـم و آسـيب پذير مى سـازد و اندك اشـتباه يـا غفلتى 

مى توانـد مسـير زندگـى او را به قهقرا بكشـاند. از سـوى 
ديگـر، عبـور موفـق از اين مرحلـه بر سـلامت روان 

و موفقيت هـاى تحصيلـى، شـغلى و خانوادگـى 
آينـده او تأثيـر خوبـى دارد. با تمـام اهميتى 

كـه ايـن دوران دارد، بى توجهى هـاى زيادى 
خانواده هـا  از  بسـيارى  مى شـود؛  آن  بـه 
نمى شناسـند  را  دوران  ايـن  چالش هـاى 

و شـيوه هاى صحيـح رفتـار بـا نوجـوان 
اجتماعـى  عرصـه  در  نمى داننـد.  را 

هـم فضـاى مناسـبى بـراى نوجوانان 
نداريـم. شـايد كمتر به ايـن موضوع 
توجـه كـرده باشـيد امـا در عرصه 

صداوسـيما و تئاتـر نيز فيلم هـا و نمايشـنامه هايى كه ويژه 
نوجوانـان باشـد بسـيار محدود اسـت. آخرين سـريالى كه 
از تلويزيون پخش شـد و شـخصيت اصلـى آن يك نوجوان 
بـود، قصه هـاى مجيـد اسـت. از آن زمـان ديگـر سـريالى 
از خردادمـاه  اينكـه  تـا  ايـن قشـر سـاخته نشـد  بـراى 
امسـال سـريالى بـا نـام «محرمانـه» روى آنتـن شـبكه3 
سـيما قـرار گرفت كـه در قالب طنـز، دوران نوجوانـى را به 
تصوير كشـيده اسـت. كارگـردان ايـن كار، مسـلم تهرانى 
و تهيه كننـده آن عطـا پناهـى اسـت. نويسـندگى سـريال 
محرمانـه را مونـا زارع و فائـزه يارمحمـدى به عهـده دارند 
و در آن بيـش از 20 نوجـوان دختـر و پسـر و 
بازيگران آشـنايى همچون حسـين رفيعى، 
افشـين سـنگ چاپ، مهـدى ابراهيمـى، 
رهنمـا،  مسـعود  اسـعدى،  احمدرضـا 
هاشـمى،  فاطمـه  سـماواتى،  سـاناز 
سوسـن مقصودلـو، جـواد خواجـوى، 
و...  شـفيعى  سـحر  كاظمـى،  يـزدان 

ايفـاى نقـش مى كننـد.
سـحر  سـراغ  پيـش رو  نوشـتار  در 
شـفيعى، يكى از بازيگران اين سـريال 
رفتيم كه سـاكن محله آزادشـهر است 
و نقـش «محبـت»، دختـر آقـا يوسـف 
را بـازى مى كنـد. گفت وگويمـان بـا ايـن 
هنرپيشـه 29 سـاله را بـا سـيرى در 
گذشـته و سـوابق كارى اش آغـاز 

. مى كنيـم

بازیگر سریال محرمانه در گفت وگو با شهرآرا محلهبازیگر سریال محرمانه در گفت وگو با شهرآرا محله

بايد از شاهنامه فيلم ساختبايد از شاهنامه فيلم ساخت

منطقه  هنری

گـل دفتــــر

فهیمه شهری 
خبرنگار شهر آرا محله
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قبلا در مطلبی نوشته بودیم که منطقه ۱۱ یکی از مناطق با استعداد حوزه ورزش است 
و در این مسیر افراد موفق بسیاری را در شهرآرامحله معرفی کردیم.

اکنـون بـه قطـع می توانیـم مدعـی شـویم کـه منطقـه ۱۱ در حـوزه هنـری هـم یک 
منطقه غنی و با اسـتعداد اسـت، گفت وگـوی ما با خواننـدگان، بازیگران، نقاشـان 

و عکاسـانی که سـاکن این منطقه هسـتند تأییدی اسـت بـر آنچه که بیان شـد.البته 
بایـد در کنـار ایـن موضـوع بـه ۲سـالن تئاتـری کـه در منطقه واقع شـده اسـت هم 
اشـاره کـرد، سـالن تئاتـر شـهر و سـالن تئاتر خورشـید کـه ظرفیـت هنـری بالایی 

را در خـود دارد.

 ورود به تئاتر از ۷ سالگی
او قبل از هر صحبتی، علاقه اش به بازیگری را به دوران کودکی اش ربط می دهد چراکه 
پدر و مادری علاقه مند به سینما دارد و همین امر موجب شده است همیشه در خانه 
آن ها صحبت از فیلم ها و سریال های مختلف باشد. از همان کودکی که همراه پدر و 
مادر به سینما می رفت، علاقه اش به این عرصه را نشان می دهد و با حمایت پدرش، 

در سن ۷ سالگی در کلاس های آموزش بازیگری ثبت نام می کند.
او ســال ۷۹ یعنی زمانی که ۱۰ سال سن داشــت، به طور حرفه ای وارد عرصه تئاتر 
می شــود و به ایفای نقش در تئاتر «ق مثل قانون» می پردازد که این تئاتر در جشنواره 

بین المللی کودک و نوجوان، مقام اول کشوری را کسب می کند.
ســحر در تئاترهای دانش آموزی مدرسه نیز بسیار فعال بود و هر سال مقام های برتر را 
کسب می کرد. او طی سال های ۱۳۸۰ تا ۱۳۸۳ که در مقطع راهنمایی تحصیل می کرد، 
هر ساله مقام اول بازیگری در استان را به خود اختصاص داده است. سال ۱۳۸۴ نیز مقام 
سوم بازیگری تئاتر استان را به دست می آورد. از آنجایی که پدرش به درس سحر خیلی 
اهمیت می داد و شرط حضور او در تئاتر، نمرات خوب بوده است، از این پس به دلیل 
آمادگی برای کنکور، تئاتر را کنار می گذارد و تمام وقتش را به درس اختصاص می دهد 
تا اینکه سرانجام در رشته مورد علاقه اش بیوشیمی قبول می شود و پا در عرصه دانشگاه 
می گذارد. پس از این موفقیت شــیرین، با فراغ بال بیشــتری، دوباره وارد عرصه تئاتر 
می شود. سال ۱۳۹۰ فراخوانی از سوی صدا و سیما را می بیند، به آنجا مراجعه می کند 
و پس از قبولی در تست های بازیگری، عرصه جدیدی به رویش گشوده می شود. سحر 
از سال ۱۳۹۰ تا ۱۳۹۴ در برنامه های کودک به عنوان مجری و عروسک گردان حضور 
می یابد و البته در کنارش، بازیگری در فیلم «تابستان طولانی» را هم در کارنامه اش دارد. 
تابستان طولانی که نویسندگی و کارگردانی آن را علی خزاعی فر انجام داد، تنها فیلمی 

از مشهد است که تا آن زمان به جشنواره فجر راه پیدا کرده است.

یگری  انصراف دادن از استخدام رسمی به دلیل باز
او پــس از دانش آموختگی با معدل ۱۹ از رشــته بیوفیزیک در مقطع کارشناســی 
ارشد، سال ۹۱ به استخدام رسمی یکی از بیمارستان ها درمی آید اما یک سال بیشتر 
دوام نمی آورد چراکه برای ادامه کار بازیگری به مرخصی های پیاپی نیاز داشــته و 
بیمارستان چنین امکانی را به او نمی داده است.شفیعی سال های ۹۲ و ۹۳ رتبه های 
سوم بازیگری در جشنواره های رضوی و رضوان را به دست آورده است. سال ۹۵ با 
بازی در تله فیلم شرخر، به کارگردانی علی خزاعی فر، شهرت بیشتری کسب می کند 
چراکه این فیلم کاندیدای نویسندگی، کارگردانی و بازیگری می شود و شفیعی، در آن 
افزون بر بازیگری، دستیار کارگردان نیز بوده است.سوابق خوب باعث می شود سال 
۹۷ از طرف خانه مستند، برای بازی در سریال «محرمانه» دعوت شود. پیشنهادی که 
شفیعی را بسیار خوش حال می کند چراکه به عقیده او کار بازیگری برای افرادی که در 
شهرستان ها هستند بسیار دشوارتر از تهرانی هاست. او در این راستا توضیح می دهد: 
«متأسفانه در کشور ما کار هنری خوب یک بازیگر فقط در تهران دیده می شود و این 
یک ظلم در حق شهرستانی هاست. چه بسیار افراد با استعدادی که در شهرستان ها 
هستند اما شرایط کار برایشان مهیا نیست. همه هم نمی توانند محل زندگی خودشان 
را رها کنند و به تهران بروند اما متأسفانه در حوزه بازیگری اگر در تهران نباشی هر قدر 

استعداد داشته باشی، دیده نمی شوی و نمی توانی پیشرفت کنی.»
او همیشه به علاقه مندان بازیگری توصیه می کند اگر واقعا استعداد این حرفه را دارند 
یا وارد دانشگاه هنر شوند یا کلاس های آموزش بازیگری را در تهران بگذرانند چراکه 
در این صورت شانس بیشتری برای دیده شدن و معرفی شدن به عوامل تولید فیلم و 
سریال خواهند داشت.به نظر او در مشهد چندان کلاس حرفه ای بازیگری نداریم و 
هر چند استادانی ممکن است به خوبی زبان بدن و بیان را در این شهر تدریس کنند 
اما با توجه به وضعیتی که ســینمای ما دارد محال است کسی تنها با شرکت در این 

کلاس ها بتواند وارد سینمای ایران شود.

 نبودن فضا برای افراد مستعد
شــفیعی معتقد اســت ما بازیگران خوب و با اســتعداد فراوانی در مشهد و دیگر 
شهرســتان ها داریم اما به دلیل این ضعف بزرگی که وجود دارد، دیده نمی شــود و 
استعدادشان مورد استفاده قرار نمی گیرد.او همچنین به وجود مافیا در سینما اشاره 
می کند و می افزاید: «در تهران هم احتمال کمی وجود دارد که کسی از طریق امتحان 
دادن بتواند وارد عرصه بازیگری سینما و تلویزیون شود چراکه عوامل تولید، قبل از 
هر چیز دغدغه فروش اثر و کسب درآمد از محل آن را دارند بنابراین سراغ بازیگران 
تازه کار نمی روند و به آن ها اعتماد نمی کنند. در مقابل با بازیگرانی کار می کنند که به 
دلیل چهره و ... فروش بیشتری دارند. این باعث می شود بسیاری از افراد بااستعداد 
نتوانند وارد عرصه بازیگری شــوند و در مقابلش شاهد حضور افرادی باشیم که به 

لحاظ هنری لیاقت عنوان ها و جوایزی که کسب می کنند، ندارند.»
او ادامه می دهد: «در کلاس های بازیگری تهران، افراد با استعدادی از شهرهای دور 
و نزدیک حضور دارند، کلی هزینه شرکت در کلاس و اسکان در تهران را می پردازند 
به امید اینکه دیده شوند اما مافیایی که وجود دارد مانع از رسیدن به هدفشان می شود 

و امروزه می بینیم که در سینما، به جای استعداد، حرف اول را پول می زند.»
او به سینمای هالیوود اشــاره می کند و می گوید: «در آنجا اگر فردی حتی چهره ای 

نازیبا داشته باشد اما از استعداد بازیگری برخوردار باشد می تواند بهترین جایزه ها را 
کسب کند اما در کشور ما اول به چهره بازیگر نگاه می کنند بعد هم به این فکر می کنند 
که پس از ساخت اثر، فروش خوبی داشته باشد بنابراین خیلی مواقع افراد مستعد و 
علاقه مندی که اصول حرفه ای کار را یاد دارند نمی توانند وارد عرصه سینما شوند در 
نهایت هم می بینیم که با وجود این همه فیلمی که در سینمای ایران ساخته می شود 
جز موارد بسیار محدود و انگشت شماری، اغلب فیلم ها نمی توانند در جشنواره های 

معتبر خارجی هیچ جایزه و عنوانی کسب کنند.»

 کم توجهی سینمای ایران به خانم ها
شفیعی همچنین به کم توجهی سینمای ایران به خانم ها اشاره می کند و ادامه می دهد: 
«در سینمای ما وقتی بازیگر خانمی سنش از ۳۰ سال بگذرد دیگر محبوبیت ندارد و 
جز برای نقش های مادری، از او استفاده نمی شود اما در خارج ایران این طور نیست 
و فیلم های متعددی با موضوع های مختلفی ســاخته می شــود که در آن، خانم ها 

نقش های بسیاری بر عهده دارند و حتی نقش اول را ایفا می کنند.»
او که اکنون در ســریال محرمانه ایفای نقش می کند، می گویــد: «در این فضایی که 
سینمای ما دارد اینکه عطا پناهی و مسلم تهرانی به من مشهدی اعتماد کردند و نقشی در 
این سریال را بر عهده ام گذاشتند، برایم بسیار ارزشمند است و همین جا از آن ها تشکر 
می کنم.»او درباره این سریال بیان می کند: «سن نوجوانی با تمام اهمیتی که دارد، نادیده 
گرفته شده است، حتی کتاب مناسب برای این سن کم داریم. برنامه های صدا و سیما 
هم به دو گروه کودک و بزرگ سال تقسیم شده است و پس از «قصه های مجید»، دیگر 
برنامه ای که برای نوجوانان باشد و مشکلات و دغدغه های آنان را بیان کند، نداشته ایم. 
البته این هم شاید ریشه در همان نگاه درآمدزایی داشته باشد چراکه تولیدکنندگان فیلم 

بیشتر از اینکه حواسشان به نیاز مخاطب باشد، دنبال 
این هستند که فیلم ساخته شده فروش بالایی داشته باشد 
بنابراین طی این سال ها هیچ کس دنبال تولید سریالی 
برای نوجوانان نبوده اســت. البته عوامل دیگری هم در 
این باره نقش دارند از جمله اینکه نوجوانان بسیار حساس 
و نکته سنج هستند و هر فیلمی را نمی پسندند. همچنین 
چون این سن حساســیت های خودش را دارد، نوشتن 
دیالوگ ها به گونه ای که جذاب باشــد و از چارچوب 
مدنظر مدیران خارج نشود، کار دشواری است بنابراین 
نویسندگان و تولیدکنندگان صدا و سیما تاکنون کمتر 

سراغ نوجوانان رفته اند اما در سریال محرمانه، بعد از مدت ها، عوامل تولید، فیلمی را 
ساختند که در آن با زبان طنز، برخی مشکلات و معضلات اجتماعی نوجوانان مطرح 

می شود و سریال به گونه ای است که خانواده هم درگیر آن می شود.»

 جای خالی برنامه برای نوجوانان
به نظر او «محرمانه» ســریال تأثیرگذاری اســت چون وارد نصیحت و پند و اندرز 
مستقیم به نوجوان نمی شود و تیم کارشناسی که پشت صحنه بوده اند با در نظر گرفتن 
ویژگی های دوران نوجوانی، به گونه ای مسائل را مطرح می کنند که نوجوان خودش 

در فکر فرو رود و پس از دیدن صحنه های آموزشی، تصمیم بگیرد کدام راه را برود.
کید بر اینکه سریال محرمانه نشان داد نوجوانان به شدت  به چنین برنامه هایی  او با تأ
نیاز دارند، تصریح می کند: «مخاطب نوجوانی که سریال محرمانه را می بیند مطالب 
را از زبان یک نوجوان هم سن و سال خودش می شنود بنابراین تأثیرگذاری بیشتری 
دارد همچنین ویژگی مثبت دیگری که این ســریال دارد این است که موضوع ها را به 

گونه ای طرح کرده که خانواده و بزرگ سال به تماشای آن می نشینند.»
به عقیده شفیعی این ســریال موفق بود و در بین سریال های تلویزیون امتیاز بالایی را به 
خود اختصاص داده اســت. او از اینکه زمان فعلی پخش سریال ساعت ۱۶:۳۰عصر 
است ابراز ناخرسندی می کند و توضیح می دهد: «این سریال تا قبل از ماه محرم ساعت 
۱۹:۳۰ پخش می شد اما از بعد از محرم، ساعت پخش آن ۱۶:۳۰  و با این کار به نظر من 
حقش ضایع شد چراکه ساعت پخش خوبی ندارد و با توجه به اینکه سال هاست سریالی 
مخصوص نوجوانان نداشته ایم جا داشت صدا و سیما ساعت بهتری را به آن اختصاص 
می داد.» او به محدودیت هایی که برای ساخت فیلم درباره نوجوانان وجود دارد، اشاره 
می کند و می افزاید: «گرایش به سیگار و مصرف مواد مخدر، از معضلات امروز نوجوانان 
است اما اگر قرار باشد در قالب فیلم یا سریال به آن پرداخته شود، حساسیت های زیادی 
وجود دارد که کار را سخت می کند همچنین امروزه با فرزندان طلاق و ترنس ها رو به رو 
هستیم اما به راحتی نمی توان این قشر و مشکلات آن ها را به تصویر کشید. حساسیت درباره 
بعضی مسائل آن قدر زیاد است که تهیه کننده و نویسنده سریال از ابتدا سراغ آن نمی روند. 
از بین مسائلی هم که انتخاب می شود باز ممکن است سانسور داشته باشیم و قسمت هایی 
حذف شود. این در حالی است که همه می دانیم بسیاری از نوجوانان امروز روابط اجتماعی 
ناسالم دارند و اگر صدا و سیما به جای انکار یا سکوت درباره این معضلات و مشکلات، 
آن ها را به درستی در قالب فیلم و سریال مطرح کند و برایش راه حل بیاورد می تواند کمک 
بزرگی به خانواده ها و توسعه فرهنگ کند. به عقیده او صدا و سیما باید بازتاب دنیای واقعی 
باشد اما در کنار نشان دادن معضلات و مشکلات اجتماعی واقعی، راه حل را هم ارائه کند 

نه اینکه از ابتدا رو به سانسور بیاورد.»

کید می کند: «همه می دانیم نوجوان امروز در فضای مجازی یا حتی در  شــفیعی تأ
پارک و مدرسه، به بسیاری مسائل دسترسی دارد و با چیزهایی روبه رو است که دغدغه 
بسیاری از والدین است حال چرا باید این مسائل واقعی، خط قرمز صدا و سیما باشد 

و نتوانیم آن را مطرح کنیم.»

 جایگزینی کارتون های غربی با داستان های شاهنامه
او که سابقه کار با کودک و عروسک گردانی را هم دارد، درباره کارتون هایی که برای 
کودکان ساخته می شود، اظهار می کند: «در ۳ سال اخیر، به واسطه جشنواره هایی 
که در حوزه کودک برگزار می شود بهای بیشتری به این عرصه داده شده است و شاهد 
تولید آثاری در آن هستیم اما به طور کلی، بیشتر کارتون هایی که از صدا و سیما پخش 

می شود از کشورهای خارجی خریداری شده است.»
به نظر او ما می توانیم کارتون هایی خوب و آموزنده و متناسب با فرهنگ خودمان تولید 
کنیم اما اکنون سال هاست که برنامه های تخیلی و خشن خارجی برای کودکان پخش 
می شود و عده ای هم بر این باورند که بچه های نسل امروز همین برنامه ها را دوست 
دارند درحالی که وقتی من برای کودکان اطرافیانم سی دی فیلم های ایرانی عاری از 
خشونت و تخیلات واهی را خریداری می کنم و به آن ها هدیه می دهم، بارها و بارها 
آن را تماشا می کنند.این بازیگر صدا و سیما اظهار می کند: «ما در گذشته تولیداتی 
همچون خاله قورباغه، سمندون، علی کوچولو، گلنار، دزد عروسک ها و ... را داشتیم 
که همه آن ها مورد علاقه بچه ها بود و هست اما امروزه به دلیل همان نگاه درآمدزایی 
که وجود دارد تولیدکنندگان فیلم و سریال جز در موارد محدودی وارد عرصه کودک 
نمی شوند و در بیشتر موارد وقتی وارد می شوند کارهایی کاملا تقلیدی می سازند.»
به عقیده او وقتی ما کتاب و داســتان هایی همچون شــاهنامه داریم، باید از روی آن ها 
فیلم های جذاب کودک بسازیم نه اینکه فیلم های خشن 
غربی را خریداری و برای کودکانمان پخش کنیم.او که به 
قول خودش همچنان عاشق کار کردن با کودکان است، 
عرصه کودک را بسیار شیرین و جذاب می داند و می گوید: 
«کودکان، دنیای صادقانه ای دارند و به دلیل علاقه ای که به 
آن ها دارم پس از اینکه از کارم در بیمارستان انصراف دادم، 

تدریس در مقطع ابتدایی را انتخاب کردم.»
شــفیعی در عین حال عرصه بازیگری برای کودکان را 
بسیار دشوارتر از بزرگ سالان می داند و اظهار می کند: 
«در همین سریال محرمانه واقعا دلم برای نوجوانانی که 
با ما بودند، می سوخت. کار فیلم برداری در یک سوله خیلی گرم انجام می شد و به دلیل 
اینکه کولر صدا دارد، نمی توانستیم از آن استفاده کنیم. بارها پیش می آمد که گرمازده 
می شدیم. غذای آشپزخانه هم هیچ وقت جای غذای خانگی مادر را نمی گیرد. ما تحمل 
می کردیم اما برای نوجوانی که هنوز سنش کم است، تحمل گرمای شدید، دوری از 
خانواده، کار فشرده و ساعت ها تمرین برای رفتن به جلوی دوربین و در عین حال داشتن 
دغدغه درس و کلاس و ... ســخت است. برای همین اگر خودم فرزندی داشته باشم 
اجازه نمی دهم در دوران کودکی و نوجوانی وارد فضای بازیگری شود مگر اینکه علاقه 
خیلی زیادی نشان دهد. البته به نظر من برای کسی که به عرصه بازیگری علاقه دارد اگر از 
همین سن نوجوانی شروع کند و نقش بگیرد خیلی بهتر است چراکه به این طریق از سنین 

پایین بین اهل هنر شناخته می شود و در بزرگ سالی، عرصه برایش مهیاتر می شود.»

 آینده مبهم کاری
او از دیگر ســختی های بازیگری را تعارض نقش ها با حال درونی بازیگر می داند و 
بیان می کند: «در زمان تهیه سریال محرمانه، سر تمرین بودم که با من تماس گرفتند 
و گفتند پدر بزرگم ســکته کرده است، آن روز خیلی برای من سخت بود چون نه تنها 
نمی توانســتم کارم را رها کنم و نزد پدر بزرگم بروم بلکه با تمام ناراحتی درونی باید 

مقابل دوربین می رفتم و نقش صحنه را بازی می کردم.»
او درباره فضای مجازی و حاشیه های آن برای بازیگران می گوید: «متأسفانه اکنون 
می بینیم بعضی بازیگران درباره همه مسائل سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و ... اظهار 
نظر می کنند درحالی که هر فردی در حوزه تخصصی خودش باید وارد شود. همین 
اظهارنظرهای گوناگون باعث به وجود آمدن حواشی برای بازیگر می شود البته به طور 
معمول، بازیگران حرفه ای چنین رویکردی ندارند و در فضای مجازی هم حضوری 
بی حاشــیه دارند اما انگار بعضی افراد با اظهار نظر کردن درباره مسائل مختلف و 

بیان صحبت های جنجال برانگیز، وارد حواشی می شوند تا بیشتر دیده شوند.»
وقتی از این بازیگر درباره چگونگی گذراندن اوقات فراغت می پرسم، ورزش کردن و رفتن 
به کلاس های زبان را بیان می کند. او تماشای فیلم را نه تفریح بلکه جزو واجبات زندگی اش 
می داند و در این راستا بیان می کند: «فیلم های خوب دنیا را همیشه دنبال می کنم و سعی 
می کنم آن ها را تنهایی نگاه کنم چون هنگام تماشای یک فیلم ممکن است صحنه ای را 
۱۰ بار برگردانم عقب و دوباره نگاه کنم تا نکات تصویری و حرفه ای اش را فرا گیرم.»او 
مانند هر بازیگر دیگری آرزوی دعوت شدن در کارهای حرفه ای را دارد تا بتواند خودش 
و استعدادش را نشان دهد. شفیعی اکنون آینده کاری اش را مبهم می بیند و با وجود اینکه 
به استعداد و توانایی خودش ایمان دارد نمی داند به دلیل سکونت در شهرستان، تا چه حد 

عرصه برایش فراهم می شود که بتواند به آرزویش دست یابد. 

به عقيده او وقتى ما كتاب
شاهنامه  همچون  داستان هايى  و 
فيلم هاى  آن ها  روى  از  بايد  داريم، 
جذاب كودك بسازيم نه اينكه فيلم هاى 

خشن غربى را نشان دهيم
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محــلات منطقــه مــا :زيباشــهر، آزادشــهر
شــهيد رضــوى، ســيدرضى،  فرهنگ،  دانشــجو

 تربيت، شريف و فارغ التحصيلان

گاهی پیش می آید که چشمم به بیت یا ابیاتی می افتد که با خودم 
آرزو می کنم کاش هنری داشتم و شعر می گفتم. نه برای شهرت 
و دیده شدن بلکه برای اینکه شعر، نوای درونی انسان است و به 
خوبی می تواند حکایت درون آدمیت باشد، این حس زمانی که 
به یک آهنگ یا نوای موسیقی هم گوش می دهم تکرار می شود و 
در این لحظه است که حس می کنم، شعری که برای ما به شدت 
دلنشین است برای ســراینده تا چه اندازه می تواند لذت بخش 
باشد.چند سالی است که با توجه به علاقه قشر جوان و حمایت باتجربه ترها از حوزه شعر 
جمع ها و محفل های شــعر با عناوین مختلف مانند انجمن شعر یا شب شعر راه اندازی 
شده اســت. در این بین اما مجموعه بوستان ملت هم در راستای توجه به ادبیات فارسی 
در یک ســال اخیر نشست شــعری را راه اندازی کرده است.  نشســت شعر ارغوان کار 
متفاوتی اســت چرا که به همت یک مجموعه اداری یعنی مدیریت بوستان ملت شکل 
گرفته اســت و توانسته یک سال کامل را با کیفیت مطلوب ســپری کند. به همین واسطه 
و به مناسبت یک سالگی این نشست به ســراغ نشست شعر ارغوان رفتیم تا بیشتر با این 

یم. نشست و محتوای آن آشنا شو

 برگزاری کلاس های رایگان آموزش شعر
عصمت میرزایی که خودش کارشناس ارشد زبان و ادبیات فارسی است و در یک سال 
اخیر و از زمان تشکیل نشست شعر ارغوان بوستان ملت دبیر این نشست بوده، از کودکی 
به شعر و شاعری علاقه داشته تا اینکه در دوره راهنمایی اولین  شعرهای خودش را سروده 
اســت. در اوایل دهه ۶۰ وارد انجمن فرخ یکی از انجمن های ادبی بزرگ و مطرح شهر 
شــده تا بتواند بر ســواد ادبی خود بیفزاید. ابتدا سبک شــعر نو را برای خود برگزیده  که  
خیلی موردپسند انجمن فرخ نبوده است تا اینکه به توصیه استاد کمال به شعر کلاسیک 

یت شورای شعر رضوی درآمده است. روی آورده است. از سال ۸۲ به عضو
ید: آنچه امروز با عنوان نشســت شعر ارغوان در  وی درباره این جمع شــاعرانه می گو
بوســتان ملت برگزار می شــود تاریخچه ای بیش از یک سال را در دل خود دارد، چرا که 
این نشســت در ســال های دورتر در مکان های مختلف دیگری دایر بوده و افراد بزرگی 
از جمله محمد قهرمان شاعر بنام خراســانی را به خود دیده است. نقل مکان به بوستان 
ملت شیوه جدیدی را هم در دســتور کار نشست ارغوان قرار داده است، از جمله اینکه 
به همت این انجمن شــعر، کلاس های رایگان شــعر ویژه داوطلبان برگزار شده است. 

به این شــکل که قبل از شروع هر جلسه به مدت یک ســاعت کلاس آموزش شعر برای 
اعضای جوان تر برگزار می شود.

میرزایی می افزاید: نشســت شــعر ارغوان در یک ســال اخیر حدود ۴۰ جلسه در دفتر 
مدیریت بوستان ملت برگزار کرده اســت. وجه تمایز نشست شعر ارغوان با بسیاری از 
شب شعرها در این است که در این نشست، وقت نشست فقط به شعرخوانی نمی گذرد 

و درباره بسیاری از مسائل حوزه شعر و ادبیات گفت وگو می شود.
دبیر نشست شعر ارغوان ادامه می دهد: در این یک سال ما یک دوره عروض و قافیه را به 
صورت کامل گذرانده ایم، الان هم وارد بحث بلاغت شده ایم و معانی را برای دوستان 
باز می کنیم تا اســتفاده کنند و در خود جلسه هم که دو ســاعت زمان دارد، یک بخش 
شعرخوانی و نقد داریم و یک بخش حافظ شناســی هم دایر است که شناخت حافظ را 

به صورت کامل در بر می گیرد.

  فتح باب نشست های تحلیلی
در ادامه عصمت میرزایی درباره شــکل گیری نشســت های شــعر مختلف در شهر و 
ید: ما در شهر نشســت های متنوع و پرشماری در حوزه شعر داریم که  کیفیت آن می گو
این اتفاق مثبتی اســت. اما آنچه ما در نشست ارغوان دنبال کردیم نشست های تحلیلی 
بود که خوشــبختانه فتح بابی در این حوزه شــد و بعدها برخی از نشست های شعری از 

این سبک الهام گرفته اند.
میرزایی در ادامه درباره کیفیت جلســات شــعر ارغوان بیان می کند: در یک سال اخیر 
یا برگزار شده اســت و روز به روز پیشرفت  نشســت شــعر ارغوان به صورت منظم و پو
بهتری داشته است. امیدوارم این اشاعه فرهنگی و ادبی در تمام ادارات به ویژه اداره کل 

ارشاد که به این موضوع کم کار است، اتفاق بیفتد.
میرزایی می افزاید: جا دارد در اینجا تشکر ویژه ای داشته باشم از آقایان سیامکی و قاینی نژاد 
به عنوان مجموعه مدیریتی بوســتان ملت که توجه ویژه ای به نشست شعر ارغوان و دوام آن 
داشته اند. چرا که کمتر پیش می آید، یک مجموعه اداری تا به این اندازه به حوزه شعر و ادب 
توجه ویژه  داشته باشد. هرچند که باخبر هستم شهرداری در این مدت تمرکز بالایی بر امور 
فرهنگی داشته است. نکته دیگری که باید در یک ســالگی نشست شعر ارغوان بگویم این 
است که این جمع چه به لحاظ کیفی و چه به لحاظ کمی به بلوغ کاملی رسیده است به حدی 
که بعضا پیش می آید،مســاحت  دفتر مدیریت بوستان برای جمع کوچک است و در برخی 

مواقع تعداد اعضا به ۴۰ نفر هم رسیده است. 

آنچه در 
نشست 
ارغوان 
دنبال کردیم 
نشست های 
تحلیلی بود

تقدیر حسابی

هم محلی

سید مصطفی بهشتی

نشست شعر ارغوان یک ساله شد

طعم شعر و آموزش
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چنــدی پیــش و در یادداشــتی در شــهرآرامحله بــه موضــوع  انبوه ســازی   ها در قســمتی 
ــعه  ــه توس ــه لازم ــه ب ــن صفح ــر در همی ــدی قبل ت ــتیم و چن ــاره داش ــه ۱۱ اش از منطق
ــر  ــا یکدیگ ــهر ب ــاد ش ــه ابع ــد هم ــه بای ــوا ک ــن محت ــا ای ــم ب ــهری پرداختی ــوازن ش مت
پیشــرفت کننــد نــه اینکــه ساخت وســاز مــرزی از شــهر را رد کنــد در حالــی کــه هنــوز 

ــه آن منطقــه نرســیده اســت. ــه ب آســفالت و معبرســازی و امکانــات اولی

بولوار آمــوزگار بیش از ۶ســال قبل و بــا هدف کاهش 
ترافیک بولوار معلم و تسهیل در رفت و آمد احداث شد. 
در حاشــیه این بولوار که حرکت کنیم به حدفاصل بولوار 
سیدرضی تا دانشجو که می رســیم شاهد انبوه سازی در 
ابعاد گسترده هستیم. ساختمان هایی که کار آن ها به اتمام 
رســیده و افراد زیادی در آن زندگی می کنند و البته سر و 
صدای ساخت و ســاز هایی که هنوز به گوش می رسد و 
حاکی از این اســت که ساخت و ســاز در این منطقه آن 
هم در حجم بالا ادامه دارد. شــاید بپرســید مشــکل آن 
چیست؟ مشکل همان اســت که بالاتر به آن اشاره شد، 
ساخت و ســاز و توســعه باید به صورت متوازن در شهر 
اتفاق بیفتد، نه اینکه در گوشه ای از شهر به صورت پیاپی 
ســاختمان هایی بلند شود و ســر به فلک بکشد در حالی 
که تا فاصله چند کیلومتری نه خبری از مدرســه اســت و 
پر مارکت که بشــود اولیه ترین  نه خبری حتی از یک ســو

نیازها را تأمین کرد.
در ادامه بــه خیابان های این قســمت از منطقه ۱۱ رفتیم که 
ظاهرا شــبیه یک منطقه برخوردار اســت اما شهروندان در 
بعضی قسمت ها از امکانات اولیه ای هم برخوردار نیستند.

یغ از یک مغازه  در
جوانی یکی از شهروندان ساکن این منطقه که حدود دو 
سالی در بولوار آموزگار و ساختمان های نوساز سکونت 
ید: ما حدود ۲ سال پیش منزلی  دارد در این باره می گو
را که در آن ساکن هستیم خریدیم و سپس به این منطقه 
یم از شرایط ساختمان و منطقه به لحاظ  آمدیم. باید بگو
عمرانی و آرامشی که دارد راضی هستیم اما مشکلی که 
داریم برای مدرسه رفتن بچه ها و البته خرید نیاز های 
پر مارکت و نانوایی است که کمی زندگی  اولیه مانند سو

را سخت می کند.

ــادی را  ــیر زی ــا مس ــد بچه ه ــی بای ــد: از طرف وی می افزای
بــرای رفتــن بــه مدرســه طــی کننــد کــه بــه صــورت پیــاده 
ــه  ــر نیســت و ســرویس مــدارس هــم کــه هزین امکان پذی
ــکل  ــذارد و مش ــا می گ ــت خانواده ه ــادی را روی دس زی
دیگــر هــم ایــن اســت کــه گاهــی مجبوریــم بــرای خریــد 
ــن و از  ــودرو روش ــان خ ــدد ن ــا دو ع ــر ی ــب پنی ــک قال ی
ــن  ــروزه بنزی ــت ام ــه قیم ــه ب ــم ک ــارج کنی ــگ خ پارکین
ــی  ــرایط زندگ ــا ش ــا و ب ــش هزینه ه ــی افزای ــا یعن این ه
امــروز در کلان شــهر مشــهد افزایــش هزینــه یعنی ســخت 

ــت. ــندیده نیس ــهروند پس ــرای ش ــه ب ــی ک ــدن زندگ ش
ــهرداری  ــازی ش ــاون اداره شهرس ــراغ مع ــه س ــه ب در ادام
ــاخت در  ــه س ــدور پروان ــل ص ــا دلی ــم ت ــه ۱۱ رفتی منطق
ــدی  ــاز زن ــین ممت ــویم. حس ــا ش ــی را جوی ــن حجم چنی
ــن  ــت ای ــوع مالکی ــه موض ــاره ای ب ــن اش ــدا ضم در ابت
زمین هــا، بیــان می کنــد: مالــک پــلاک محــدوده 
مذکــور آســتان قــدس رضــوی اســت و قطعه بنــدی 
بیــن آســتان قــدس و ســازمان شهرســازی وزارت مســکن 
انجــام می شــود و کســانی کــه ملــک را خریــداری و ســپس 
ــوند.  ــدس می ش ــتان ق ــتأجر آس ــع مس ــازند در واق می س
ــر  ــا در نظ ــد ب ــد دارد بای ــد خری ــه قص ــی ک ــن کس بنابرای
گرفتــن جمیــع جهــات بــه خریــد یــا ســاخت اقــدام کنــد، 
بهتــر ایــن اســت کــه مالــک پــلاک و ســازمان شهرســازی 
قبــل از واگذاری بــا ســازمان های خدماتی مذاکــرات لازم 
ــه  ــی ب ــرای خدمات ده ــی ب ــاد فضاهای ــتای ایج را در راس

ــد. ــاد کنن ــهروندان ایج ش
ممتــاز ادامــه می دهــد: در واقــع شــهرداری پروانــه 
ــه  ــه ک ــررات و آنچ ــط و مق ــاس ضواب ــر اس ــاخت را ب س
ــازی  ــازمان شهرس ــلاک و س ــک پ ــدی مال در قطعه بن
انجــام شــده اســت، صــادر می کنــد و وظیفــه ای بــرای 

ــدارد.  ــگاه و ... ن ــه و درمان ــم آوردن مدرس فراه

در محـــله

آی خبــــر

سید مصطفی بهشتی

تكميل شبكه مستقل آبيارى فضاى سبز 

 رئیس اداره خدمات شهری منطقه۱۱ از تخریب و جمع آوری پل های غیر مجاز در منطقه خبر داد.
به گزارش شهرآرامحله، محمد صنعتی ترشیزی، رئیس اداره خدمات شهری منطقه، گفت: در راستای 
ایمن سازی معابر و جلوگیری از انسداد و تجمع آب در محل تردد وسایل نقلیه و عابران پیاده، پس از صدور 
اخطار لازم به شــهروندانی که به نصب پل های غیرمجاز اقدام کرده اند، به همت نیروهای خدمات شهری 

منطقه، پل های غیرمجاز جمع آوری شد.
وی افزود: جدول های بتنی و سیمان کاری های غیرمجاز از سوی شهروندان روی آبروها مانع از جریان روان 
آب های سطحی در معابر شد و افزون بر ایجاد مشــکل برای تردد وسایل نقلیه و عابران پیاده، باعث تجمع 

زباله و لجن و محلی برای انتشار بیماری ها و آلودگی ها و بوهای نامطبوع می شود.
ترشیزی ادامه داد: نیروهای خدمات شهری منطقه پس از تخریب و جمع آوری پل های غیرمجاز در منطقه 
مسیر آب در جوی آبرو را آزادسازی کرد و پس از پاک سازی و لای روبی کانال ها، دوباره با چیدن قطعات بتنی 

جدید و دال های کوچک، روی جوی های آب را بهسازی کردند.

تخريب پل هاى غيرمجاز منطقه تخريب پل هاى غيرمجاز منطقه 

ــوزه در  ــن ح ــدان ای ــابداری از کارمن ــی و حس ــدان مال ــم کارمن ــتای تکری در راس
ــد. ــر ش ــه ۱۱ تقدی ــهرداری منطق ش

ــدی،  ــم عرب احم ــابدار مری ــبت روز حس ــه مناس ــهرآرامحله، ب ــزارش ش ــه گ ب
سرپرســت شــهرداری منطقــه ۱۱ ،  ضمــن حضــور در ادارات زیرمجموعــه معاونت 

اداری و مالــی شــهرداری منطقــه و تکریــم کارمنــدان، از مدیــران و کارمنــدان ایــن 
ــت. ــی داش ــابدار را گرام ــرد و روز حس ــر ک ــا تقدی بخش  ه

یــم کشــور روز ۱۵ آذر بــه عنــوان روز حســابدار نام گــذاری شــده  در تقو
اســت. 

چرایی کمبود امکانات در محدوده آموزگار

ساخت وسازهاى بى حساب و كتاب

 نشست مشــترک مدیران اجرایی شهرداری منطقه۱۱ با نمایندگان اداره کل بهبود محیط زیست شهری و 
مشاوران و کارشناسان سازمان پارک ها و فضای سبز با محوریت شبکه مستقل آبیاری فضای سبز برگزار 
شــد.به گزارش شهرآرامحله، در راستای تحقق توسعه پایدار فضای ســبز، روز دوشنبه یازدهم آذرماه، 
جلسه ای با حضور معاون اجرایی و رؤسای ادارات فضای سبز و حمل و نقل و ترافیک منطقه و نمایندگان اداره 
کل بهبود محیط زیست شــهری و مشاوران و کارشناسان سازمان پارک ها و فضای سبز در سالن جلسه های 
این منطقه برگزار شد.در این جلسه که با محوریت تکمیل شبکه مستقل آبیاری فضای سبز و هماهنگی برای 
اجرای هر چه بهتر این شبکه در منطقه برگزار شد، موضوع هایی از قبیل؛ حذف تردد تانکرهای آبیاری، کاهش 
هدررفــت آب و مدیریت بهینه منابع آبی و نیز امکان تزریق منابع آبی نامتعارف مانند پســاب ها به شــبکه 

جداسازی، کاهش ترافیک و آلاینده ها و ... مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.
 انجام طرح تکمیل شبکه مســتقل آبیاری فضای سبز گام مؤثری در راستای تحقق توسعه پایدار فضای سبز 
است و به همین دلیل مقرر شد، برای هماهنگی بیشتر در اجرای مؤثر طرح تکمیل شبکه مستقل آبیاری فضای 

سبز، جلسه های هفتگی تداوم یابد.
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محــلات منطقــه مــا :زيباشــهر، آزادشــهر
شــهيد رضــوى، ســيدرضى،  فرهنگ،  دانشــجو

 تربيت، شريف و فارغ التحصيلان

صاحب امتیاز: شهرداری مشهد  
مدیر مسئول شهرآرا: مجیدخرمی

سردبیر شهرآرا محله: رضا سلیمان نوری  
مدیر منطقه۱۱شهرآرا: زهرا ساقی

دبیر شهرآرا محله منطقه ۱۱: مصطفی بهشتی    
تلفن شهرآرامحله منطقه ۱۱:  ۳۸۶۸۰۵۶۶                                                                                                                            

تلفن دفتر مركزی: ۳۷۲۸۸۸۸۱-۵ 
تلفن روابط عمومی: ۳۷۲۴۳۱۱۰ 

نمابر:  ۳۷۲۳۸۳۱۰ 
شماره پیامک:۳۰۰۰۷۲۸۹ 

دفتر مرکزی روزنامه شهرآرا:  میدان شهدا
 نبش دانشگاه یک 

دفتر منطقه ۱۱: بولواردانشجو، دانشجو۲۹، 
مجموعه ورزشی گلسا، طبقه اول 

mahalle11@ shahrara.ir :پست الکترونیک
@ShahraraMahaleh  :کانال شهرآرا محله

دریافت نسخه الکترونیک شهرآرامحله از:  
shahraranews.ir

مردمک

ایستگاه پاتوق

*ساخت محلی 
برای پاتوق بانوان 
در سایت بانوان 
بوستان ملت

اداره  برنامه «بهار جان ها»،  در رتبه بندی 
به   ۱۱ اجتماعی و فرهنگی شهرداری منطقه 

برتر موفق شد. کسب رتبه 

اجتماعی  به همت شورای  بانی  یلدای مهر پویش 
با هدف جمع آوری کمک های   ۱۱ محله منطقه 

نیازمندان آغاز شد. برای  مردمی 

رتبه برتر فرهنگى منطقه

مرمت پياده رو

بهسازی  و  مرمت  درخواست  حسن زاده: 
و   ۴۰ معلم  حدفاصل  معلم،  بولوار  پیاده رو 

۴۲ را دارم.

اینکه سرتاسر  به  عنایت  با  جوابيه 137:     
مسیر در آدرس مذکور نیازمند بهسازی پیاده رو 
است، در صورت تأمین اعتبار مالی، سال آینده 

در این راستا اقدام خواهد شد.

تسويه مطالبات از ايستگاه بازيافت

بازیافت خیابان سیدرضی  ایستگاه  برجى:    
قرعه کشی  کارت  یا  معادل  شوینده  مواد   ۵۰
متصدی  بسیار،  پیگیری  از  پس  و  نمی دهند 
مربوط اعلام کرد به دلیل قطعی اینترنت امکان 

تسویه ندارند. لطفا رسیدگی کنید.

در  که  می رساند  اطلاع  به    :137 جوابيه 
کارت  خشک  پسماند  مبادله  ایستگاه های 
براساس  اما  نمی شود  اهدا  قرعه کشی  طلایی 
آن ارزش  میزان همکاری شهروندان که معیار 
به  است،  تحویلی  خشک  پسماند  ریالی 
شهروند امتیاز می دهیم و در قرعه کشی لحاظ 
می کنیم. اکنون نیز کلیه ایستگاه ها به لحاظ کالا 
و کارت اعتباری شارژ شده اند و شهروندان عزیز 

می توانند مطالبات خود را تسویه کنند.

این ســتون به حرف مردم و پیامهای ســاکنان 
منطقه اختصاص دارد. شــهروندان میتوانند 
مشــکلات محله خــود را با شــمارهتماس 
۳۷۲۸۸۸۸۱  و پیامک ۳۰۰۰۷۲۸۹با ما در 
میان بگذارند تا آن را به گوش مسئولان برسانیم.

به گزارش شهرآرا محله، پس از تأخیر در اعلام نتایج  
«بهار  برنامه  برگزاری  در  مناطق  شهرداری  عملکرد 
معاونت  شد،  انجام  رمضان  مبارک  ماه  در  که  جان ها» 
فرهنگی  و  اجتماعی  سازمان  توسعه  و  برنامه ریزی 
را  ۱۳گانه  مناطق  در  برنامه  این  نتایج  مشهد  شهرداری 

اعلام کرد.
آرش رمضانی، رئیس اداره اجتماعی و فرهنگی شهرداری 
منطقه ۱۱، درباره این موفقیت بیان کرد: از لطف مردم منطقه 
که ما را در این برنامه طولانی همراهی کردند تشکر می کنم، 
همچنین قدردان زحمات معاونت برنامه ریزی و توســعه 
منابع انسانی سازمان هستیم که منصفانه برنامه ها را دنبال 

کردند و آراء اعلام شد.
رمضانی ادامه داد: درباره دلیل موفقیــت در این برنامه  باید 
بگویم که بهره گیری از ایده های مردمی در منطقه و شجاعت 
در اجرای طرح و اســتفاده از ظرفیت های گروه های مردمی 

مؤثر بوده است.

اولین برنامه از مجموعه برنامه های مجله سلامت 
در منطقه ۱۱، به همت اداره اجتماعی و فرهنگی 

منطقه برگزار شد.

مجله سلامت ورق خورد

فرهنگی   و  اجتماعی  اداره  محله،  شهرآرا  گزارش  به 
به  توجه  راستای  در  تا  دارد  نظر  در  منطقه  شهرداری 
سلامت شهروندان منطقه برنامه ای را به صورت دوره ای با 
عنوان «مجله سلامت» در منطقه اجرایی کند.محمدرضا 
منطقه  شهرداری  اجتماعی  کارشناس  گلستانی،  رنجبر 
۱۱ ، درباره اجرای این برنامه بیان کرد: این اولین برنامه 
از سری برنامه هایی بود که حول مجله سلامت تعریف 
از  استفاده  با  تا  شد  سعی  برنامه  این  در  است،  شده 
را  دخانیات  مصرف  مضرات  تنفسی،  شبیه ساز  دستگاه 
دو شیفت  در  برنامه  این  کنیم،  اثبات  دانش آموزان  برای 
مدرسه شهید آزادفر و برای بیش از ۱۲۰ دانش آموز اجرا 
نقاط  به  ادامه  در  سلامت  مجله  داد:  ادامه  شد.رنجبر 
مختلف منطقه خواهد رفت و برنامه های متفاوت دیگری 
جامعه  مختلف  اقشار  بر  شامل  که  کرد  خواهد  اجرا  را 
می شود. کانون مخترعان شهر مشهد در این برنامه با اداره 

اجتماعی و فرهنگی منطقه همکاری دارد.

دریافتی

اکرم نعیمی، رئیس شورای اجتماعی محله شریف،در  
گفت وگو با خبرنگار شهرآرا محله با بیان این مطلب 
منطقه  محلات  اجتماعی  شورای  دبیرخانه  کرد:  اظهار 
جمع آوری  با  دارد  نظر  در  گذشته،  سال  همانند   ۱۱
یلدا  شب  آجیل  و  میوه  بسته های  مردمی،  کمک های 
سال  افزود:  کند.وی  توزیع  نیازمندان  بین  و  تهیه  را 
گذشته که فراخوان این طرح را اعلام کردیم، از سوی 
حمایتی  بسته   ۵۰ توانستیم  و  شد  استقبال  شهروندان 
میوه  بزرگ  سبد  دو  همچنین  کنیم.  اهدا  نیازمندان  به 
کردیم.نعیمی  اهدا  خیریه  مؤسسه   ۲ به  هم  آجیل  و 
مقدار  یا  میوه  عدد  یک  اهدای  با  فرد  هر  کرد:  اظهار 
کار خیرخواهانه شریک  این  در  آجیل می تواند  اندکی 
باشد.وی تصریح کرد: علاقه مندان می توانند کمک های 
خود را تا ۲۶ آذر به آدرس دانشجوی ۲۹ سالن ورزشی 
محلات  اجتماعی  شورای  دبیرخانه  بالا،  طبقه  گلسا، 

تحویل دهند تا به نیازمندان اهدا کنیم.

آغاز پويش يلداى مهربانى


